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PSANÍ I/Y
V KONCOVKÁCH

PODSTATNÝCH JMEN
V  k o n c o v k á c h  p o d s t a t n ý c h  j m e n  s e  ř í d í m e

v z o r em  p o d s t a t n é h o  j m é n a .

Vzory pro rod mužský

pán, hrad, muž, stroj, předseda, soudce 

Vzory pro rod ženský

žena, růže, píseň, kost

Vzory pro rod střední

město, moře, kuře, stavení

J a k  n a j í t  s p r á v n ý  v z o r ?

VZOR ŽENA
v koncovce píšeme vždy tvrdé y až na 7. pád

množného čísla!

příklad: 1. pád hvězda – 7. pád hvězdami

VZOR PÁN
v koncovkách píšeme jak měkké i, tak tvrdé y.

Rozhodující je pád, ve kterém se podstatné jméno

nachází. Pro kontrolu si dosadíme vzor do kontextu

věty. Viz příklad:

“Lvi žvýkali flákotu masa.” (lvi = páni = 1. pád)

“Viděli jsme lvy žvýkající flákotu masa.” (lvy = pány = 4.

pád)

P o z o r  n a  v ý j i m k y !

Postup nám poodhalí následující příklad:

“směsi vybuchují”

Proč směsi? Protože: ta směs bez směsi = jako kost bez kosti.

Z uvedeného příkladu vyplývá, že pro správné dosazení ke vzoru potřebujeme

znát 1. a 2. pád jednotného čísla daného podstatného jména.
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